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VERSLAG RAADSCOMMISSIEVERGADERING FINANCIËN EN VEILIGHEID 
 
Datum:  23 mei 2012 

Plaats:  nieuw raadzaal 

Tijd:  20.00 – 22.10 uur 

 

Aanwezig: mevrouw S.A. Koebrugge (plv. voorzitter, VVD), de dames C.E. Bloemhoff (PvdA), L.R. 

van Gijlswijk (SP), I.M. Jongman-Mollema (ChristenUnie), K. de Wrede (Partij voor de Dieren), de heren 

B. Baldew (PvdA), R.O. Martens (PvdA), W. Moes (PvdA), J.M. van Keulen (VVD), M.T. Gijsbertsen 

(GroenLinks), W.B. Leemhuis (GroenLinks), R.P. Prummel (Stadspartij), A. Sijbolts (Stadspartij), 

H.J.M. Akkermans (D66), J.H. Luhoff (D66), J. Seton (CDA), E.B. Koopmans (ChristenUnie), 

J.B. Houwing (Student en Stad) 

Namens de griffie: de heer W.T. Meijer (commissiegriffier) 

Namens het college: mevrouw C.T. Dekker (GroenLinks) 

Afwezig m.k.: de heren J.P. Rehwinkel (burgemeester), T. Schroor (wethouder), J. Spakman (PvdA) 

Insprekers: mevrouw Kiki (op persoonlijke titel) en de heer Lettinga (op persoonlijke titel) 

Verder aanwezig: de heren T. Dijkstra (concerncontroller), R. Bouwman (accountant Ernst&Young) 

Verslag: de heer J. Bosma (Notuleerservice Nederland) 

 
 

A.  ALGEMEEN DEEL 
A.1. Opening en mededelingen 
De voorzitter: 

• Opent de vergadering om 20.00 uur en heet iedereen hartelijk welkom. 

• Wijst op de rondgelegde reactie van het audit committee op het accountantsrapport. 

 
A.2. Vaststelling agenda 
De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld. 

 
B. INHOUDELIJK DEEL 
B.1. Gemeenterekening 2011 (raadsvoorstel 26 april 2011) 

− Algemeen, paragrafen, financieel perspectief 
− Verslag van bevindingen controle accountant 

Mw. Kiki (inspreker op persoonlijke titel): 
• Is verbaasd over het verschil van 4 miljoen euro in vergoedingen voor wethouders tussen het 

college en de accountant. 

• Begrijpt niet dat 700.000 euro wordt berekend voor een nog niet gebouwde parkeergarage met 

een rampzalige bezettingsgraad van 32,5%. 

• Berekende zelf dat het bedrag niet 700.000 euro maar 164.350 euro zou zijn. 

• Snapt niet dat de gevolgen van te verwachten windhinder bij het Forum niet zijn meegewogen in 

de beoogde bezoekersaantallen. 

Dhr. Lettinga (inspreker op persoonlijke titel): 
• Maakt zich ernstig zorgen over de financiële gezondheid van de gemeente en pleit tegen het 

aangaan van extra risico's. 

• Raadt aan te stoppen met het tramproject vanwege de hoge risico's en de verwachting dat 

elektrische bussen binnen zes jaar duurzamer en goedkoper zullen zijn. 

Dhr. Baldew (PvdA):  
• Is bezorgd over de verslechtering van het resultaat met 46 miljoen euro. 

• Constateert verslechtering van de voorspelbaarheid van het rekeningresultaat, de 

kwartaalafsluiting en de interne controle, waardoor de accountant extra werkzaamheden heeft 

moeten verrichten. 

• Pleit voor een audit over de implementatie van DaFinci, omdat het nog steeds niet mogelijk blijkt 

de jaarrekening in DaFinci op te stellen. 
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• Vindt dat het college goed op weg is door het weerstandsvermogen niet alleen administratief aan 

te vullen, maar ook meer aan risicobeheersing te doen. 

• Vraagt hoe het kan dat er te veel afvalstoffenheffing en rioolrechten is geïnd en vraagt het college 

het volledige teveel geïnde bedrag terug te geven. 

• Is voor rentederivaten, maar vraagt gezien de forse risico's, de rekenfouten en de verslechterde 

vermogenspositie om een goede onderbouwing aan audit committee of raad alvorens constructies 

aan te gaan. 

• Vindt dat de gemeente wat betreft de Balkenendenorm het goede voorbeeld moet geven en is 

benieuwd in hoeveel gevallen de norm overschreden is. 

• Vraagt of Businesspost bij iederz nog bestaansrecht heeft, gezien het ingeschatte tekort van 1,2 

miljoen euro, weglopende klanten, de concurrentiepositie en klachten. 

• Vindt dat middelen voor armoedebestrijding daarvoor bestemd moeten blijven, ook gezien de 

motie over ontschotting. Gaat daarom niet akkoord met het afromen van 400.000 euro bij pc's 

voor minima. 

• Looft de heldere rapportage inkoop, maar vraagt of het streven naar sociaal, duurzaam en 

doelmatig inkoopbeleid niet een soortgelijk dilemma als bij DSW oplevert. 

• Wil weten waarom nog forse afboekingen bij bedrijventerreinen op Meerstad plaats moeten 

vinden, terwijl Meerstad de komende vijf jaar risicovrij zou zijn. 

• Is gematigd positief over de stresstest, waarin ook te verwachten rijksmaatregelen zoals de BTW-

verhoging tot uitdrukking zouden kunnen komen. 

Dhr. Seton (CDA): 
• Is ernstig bezorgd over de kwetsbaarheid van de financiën vanwege het tekort 2011, het 

historisch lage weerstandsvermogen en de toekomstige risico's van recessie en bezuinigingen. 

Deelt de accountant deze zorgen? 

• Vindt het onbevredigend dat het tekort pas na de derde voortgangsrapportage in beeld kwam. 

Was het deels eerder te voorzien of is het de gemeente echt overkomen? 

• Wijst erop dat een aanvankelijk onbegroot overschot gevolgd door een evengrote tegenvaller niet 

betekent dat de voorspelbaarheid ideaal is. Hoe kijken accountant en college hier tegenaan? 

• Vraagt of het college het urgentiegevoel van de accountant wat betreft Meerstad deelt om de 

controle nog steviger te organiseren. 

• Schrok van het wegzakken van het weerstandsvermogen van 0,84 naar 0,44, zeker gezien het 

meenemen van de onzekere Enexis-deal. Hoe waardeert het college dit? 

• Sluit zich aan bij de opmerkingen van het audit committee over DaFinci en is benieuwd naar de 

reactie. 

• Is benieuwd waarom de accountant prominent spreekt over de doorbetalingsverplichting aan het 

bijzonder onderwijs, terwijl gemeentelijk ingewonnen adviezen wat anders aangaven. 

• Betreurt dat het invoeren van klantmanagers bij de dienst SOZAWE pas op lange termijn tot 

verbeteringen zal leiden. 

Dhr. Koopmans (ChristenUnie): 
• Vraagt zich af wanneer lef omslaat in overmoed wat betreft het negatieve resultaat en de hoge 

ambities met organisatieontwikkeling en grote projecten. 

• Is bezorgd dat 70 miljoen euro nodig is om het weerstandsvermogen op peil te brengen. 

• Wil weten waarom er geen goed zicht was op het totale weerstandsvermogen, aangezien er bij 

een extra doorlichting van reserves nog 10 miljoen euro is gevonden. 

• Vraagt hoe het college de voorspelbaarheid wil verbeteren om tijdig bij te kunnen sturen. 

• Pleit ervoor lasten en de doelen voor een bereikbare en leefbare stad niet naar de toekomst door 

te schuiven. Activeren van maatschappelijke activa doet dat wel. De raad moet hierbij 

nadrukkelijk en vooraf betrokken worden. 

• Informeert of de accountant het plan van aanpak risicomanagement niet gedegen genoeg vindt 

gezien zijn aanbevelingen. 

• Is voor behoud van middelen voor armoedebestrijding, ook wat betreft de 450.000 euro van pc's 

voor minima. 
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• Is tegen ozb-verhoging. Groningen heeft al de twijfelachtige eer van duurste stad. 

Dhr. Sijbolts (Stadspartij): 
• Is positief over goedkeuring van de jaarrekening, het bijna halen van de bezuinigingstaakstelling 

en het heldere accountantsrapport. 

• Vindt een weerstandsvermogen van 0,44 onvoldoende en zorgwekkend. 

• Ziet liever het schrappen in ambities en grote projecten dan dekking uit de AER. 

• Sluit niet uit dat het benodigde weerstandsvermogen lager zal zijn bij goed risicomanagement. 

• Verwacht voor de begroting 2013 en het liefst bij de Voorjaarsnota al scherpe keuzes, maar geen 

lastenverzwaringen of bezuinigingen in het sociale domein. 

• Vraagt hoe het college de mede door DaFinci veroorzaakte dalende kwaliteit van de 

kwartaalafsluiting waardeert. 

• Is benieuwd welke maatregelen het college wil nemen om de door de accountant geconstateerde 

terugkerende fouten en onzekerheden bij rechtmatigheid tegen te gaan. 

• Dringt aan Provinciale Staten zich te laten uitspreken over de Enexis-deal voor behandeling van 

de begroting. 

• Is tegen het activeren van maatschappelijke activa en vindt het voorstel van het audit committee 

logischer. 

• Vraagt uitleg over het schrappen van 2600 geplande jongerenwoningen. 

Dhr. Houwing (Student en Stad): 
• Heeft de indruk dat niet iedereen zich lijkt te beseffen hoezeer de financiën onder druk staan. 

• Hecht grote waarde aan een toereikend weerstandsvermogen, zeker in moeilijke tijden. 

• Vindt een weerstandsvermogen van 0,44 onvoldoende. Zonder de Enexis-deal is het zelf 0,25. 

• Vraagt het college met klem met voorstellen te komen voor 100% weerstandsvermogen. 

• Houdt het college aan de belofte kortetermijnproblemen niet naar de toekomst door te schuiven. 

Mw. Van Gijlswijk (SP): 
• Had vorig jaar het achteraf naïeve idee dat de storm over zou waaien, maar nu blijken voor het 

tweede jaar op rij forse afboekingen nodig te zijn. De financiële positie baart grote zorgen en 

afboekingen in de toekomst zijn niet uit te sluiten. 

• Vindt dat het weerstandsvermogen aangevuld moet worden en komt erop terug welk percentage 

het meest verstandig zou zijn. Wellicht is 0,8 wat hoog. 

• Denkt dat goed risicomanagement juist kan leiden tot een hoger benodigd weerstandsvermogen. 

• Baalt van de terugval in kwaliteit van kwartaalafsluitingen. Het dure DaFinci had de kwaliteit 

juist moeten verbeteren. 

• Heeft geen vertrouwen in ICT-projecten bij de overheid, die altijd uit de hand lopen. 

• Vraagt de accountant of er meer methodes zijn, naast de stresstest, om risico's gedegen te 

analyseren. 

• Wil van het college horen hoe het kan dat voor 1 miljoen euro aan onrechtmatige vergoedingen is 

verstrekt. 

• Constateert dat ondanks toezeggingen weer fouten in de Wet BUIG zitten. Hoe kan dit? 

• Stelt vast dat de AER het nulpunt nadert. Hoe moet dat bij aanvullende wensen of onverwachte 

gebeurtenissen? 

• Verzoekt middelen van pc's voor minima volledig te behouden voor armoedebeleid, aangezien in 

Groningen een op de zeven kinderen in armoede opgroeit. Verwacht een meer inhoudelijke 

reactie dan een verwijzing naar regels over afroming. 

Dhr. Akkermans (D66): 
• Complimenteert het college met de incontrolverklaring, de teruggelopen doch relatieve 

betrouwbaarheid van voortgangsrapportages, het verbeterde zicht op financiële risico's en 

benodigd weerstandsvermogen en de betrouwbare en rechtmatige rekening. 

• Constateert dat de financiële huishouding gezond is, los van de grote tegenvallers van 

grondexploitaties, parkeerbeleid, O2G2, Groninger Museum en DaFinci. 

• Informeert of de aanloopproblemen van DaFinci voorbij zijn. Functioneert het nu goed en leidt 

het tot grotere nauwkeurigheid en scherpere inzichten in 2012? 
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• Is blij dat het college de analyse van de accountant deelt en de aanbevelingen overneemt. 

• Vraagt een toelichting op de voorziening voor wethouderspensioenen. 

• Stelt vast dat het Voorjaarsdebat echt ergens over gaat nu het weerstandsvermogen aangevuld 

moet worden in tijden van bezuiniging. 

• Ziet graag een blijvende oplossing voor grondexploitaties wanneer mogelijk, omdat extra 

bezuinigingen in verhouding soms om kleine bedragen gaan met een grote impact voor burgers. 

• Vraagt een toelichting op de aanstelling van een projectcontroller en de verwachtingen daarvan. 

• Pleit voor een debat over een openbaar subsidieregister, zeker nu fors gesnoeid moet worden. 

• Wil een verklaring voor de plots aan het licht gekomen onrechtmatige uitbetalingen aan 

personeel. 

• Onderstreept het belang van een realistische en grondige inschatting van reserves, versteviging 

van fiscale controle en het bezien van de haalbaarheid van alle ambities. 

Dhr. Leemhuis (GroenLinks): 
• Constateert een grote impact van de crisis op Meerstad, ontwikkellocaties en daarmee op de stad 

en de financiële positie van de gemeente. 

• Stoort zich eraan dat informatie uit het STEC-rapport broksgewijs en niet in totaal vrijkomt. 

• Is benieuwd hoe het college eventuele toekomstige afboekingen inschat. 

• Ziet dat het weerstandsvermogen precies doet waar het voor bedoeld is: klappen opvangen. 

• Steunt het advies van het audit committee om het weerstandsvermogen voor de begroting 2013 

weer aan te vullen. 

• Vraagt waarom vorig jaar niet 25 miljoen euro werd gevonden door reserves en voorzieningen 

door te lichten. 

• Nuanceert zonder te bagatelliseren de afgenomen voorspelbaarheid van het rekeningresultaat, die 

voor een groot deel veroorzaakt wordt door één post bij de dienst RO/EZ. 

• Vindt het hoog tijd dat de positieve gevolgen van DaFinci merkbaar worden. Nu is de rekening in 

Excel opgesteld en was extra extern personeel nodig. 

• Steunt duurzaamheid integraal mee te nemen bij alle beleidsterreinen, maar vindt het toch wat te 

versnipperd. Met name de communicatie richting stad kan beter. 

Dhr. Van Keulen (VVD): 
• Constateert dat de eerste rekening van Links-II een stevige is. 

• Is vooral bezorgd over de verslechterde voorspelbaarheid. 

• Steunt een extra audit voor DaFinci om te onderzoeken hoe het nu echt gaat. 

• Vindt de grootste uitdaging om het weerstandsvermogen weer op 0,8 te brengen en hoopt bij de 

Voorjaarsnota voorstellen hieromtrent te zien. 

• Vindt de vele afboekingen terecht en is benieuwd of er nog meer nodig is. 

Mw. De Wrede (Partij voor de Dieren): 
• Constateert dat de voormalige goudmijn van grondexploitaties nu een financiële molensteen is. 

• Leest dat duurzaamheidsactiviteiten uit reguliere budgetten moeten worden gehaald en dat het 

spanning oplevert. Hoe denkt het college Groningen Energieneutraal 2035 te bereiken? 

• Roept op de aangenomen motie over Meatfree Monday uit te voeren. Vlees leidt tot ontbossing, 

broeikasgassen en honger in de wereld. 

• Vraagt of het een risico is de begroting van Stadstoezicht voor een belangrijk deel te baseren op 

verwachte inkomsten uit bestuurlijke strafbeschikkingen. Zo is de verwachting bijvoorbeeld dat 

honden meer aangelijnd worden, waardoor de opbrengsten terug zullen lopen. 

• Wijst op de zeer zorgelijke gevolgen van bijensterfte en pleit tegen extra bezuinigingen op grote 

groengebieden. 

Dhr. Bouman (accountant Ernst&Young): 
• Antwoordt dat de voorspelbaarheid de norm van 3% niet overschrijdt en dat de verwachte 

afwijkingen door DaFinci mee zijn gevallen. Toch is de voorspelbaarheid afgenomen. 

• Schrapte in 2010 en 2011 de bijzondere post van grondafwaarderingen uit de beoordeling van het 

begrotingsbeheer om te zien of de reguliere processen en producten op orde waren. 

• Las in correspondentie van de stadsadvocaat dat doorbetaling aan het bijzonder onderwijs 
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vanwege O2G2 niet bij voorbaat vaststaat en dat er alternatieven zijn. Daarom is het niet als 

onzekerheid meegenomen. 

• Vond het met het college wel belangrijk om het als risico te benoemen. 

• Ziet in den lande activering van maatschappelijke activa in grondexploitaties en noemde het 

daarom als toegestane oplossing. De precieze effecten benoemen vergt uitgebreider onderzoek. 

• Stemt na gedetailleerde toetsing in met de waardering van grondexploitaties en vindt het plan van 

aanpak risicomanagement goed, maar vraagt blijvende aandacht voor toekomstige risico's voor 

grondexploitaties vanwege de recessie. Er is altijd een restrisico. 

• Denkt dat het nieuwe instrument van de stresstest goed kan helpen bij de besluitvorming over de 

begroting 2013 en de meerjarenbegroting. 

Dhr. Dijkstra (concerncontroller): 
• Antwoordt dat de accountant aanbeval meer procesmatig te controleren bij de dienst SOZAWE. 

Vanwege de reorganisatie is besloten het aanpassen van het interne controlesysteem pas in 2012 

te bezien. 

Wethouder Dekker: 
• Is blij met de goedkeurende verklaring van de accountant. 

• Deelt de zorgen over de financiële positie, maar wijst erop dat Groningen geenszins een artikel 

12-gemeente dreigt te worden. 

• Sluit ondanks het financieel zware weer en de forse afboekingen de ogen niet voor de goede 

resultaten, bijvoorbeeld wat betreft werkgelegenheid, bijstand, schooluitval en woningverkoop. 

Dit is te danken aan het jarenlange stimulerende investeringsbeleid van raad en college. 

• Roept op naast financiële resultaten ook beleidsresultaten te beoordelen en eventueel bij te 

sturen. 

• Becijfert dat aanvulling van het weerstandsvermogen tot 80% 70 miljoen euro kost en aanvulling 

tot 100% 100 miljoen euro. 

• Is blij voor de relatief strenge waarschijnlijkheidsfactor van 90% gekozen te hebben en wil zelfs 

wel naar 100%, al betekent dat nu een hoog tekort. Een factor van 60% zou de benodigde 

aanvulling van het weerstandsvermogen terugbrengen naar 18 miljoen euro. 

• Is benieuwd hoe de raad aankijkt tegen de keus het weerstandsvermogen aan te vullen tot een 

ratio van 100%. Deze keuze zou fundamenteel moeten zijn en niet af moeten hangen van 

beperkte middelen. De onzekere situatie kan een argument zijn om voor 100% te kiezen. 

• Constateert een terugval in voorspelbaarheid, al blijft die binnen de normen. 

• Verklaart de teruggelopen voorspelbaarheid uit de implementatie van DaFinci. Dezelfde 

medewerkers die de voortgangsrapportages opstellen, staken ook energie in de implementatie 

van DaFinci en scholing daarvoor. Dit mogelijke gevolg is vooraf aangegeven. 

• Is het niet eens met de mening van de SP over ICT-projecten bij de overheid. 

• Stelt dat DaFinci naar behoren functioneert, maar dat implementatie ingewikkeld is en dat het 

nog beter kan. 

• Komt schriftelijk terug op de vraag over kwartaalafsluitingen en DaFinci. 

• Vindt het resultaat van een goede jaarrekening belangrijker dan met welk systeem deze is 

opgesteld. 

• Noemt de waardering van Enexis-aandelen van 35 miljoen euro aan de lage kant. 

• Spreekt in VGG-verband met gemeenten en provincie over hoe dergelijke aandelen goed te 

waarderen. Sommige gemeenten willen aandelen direct verkopen, Groningen alleen wanneer 

nodig. 

• Wijst erop dat de accountant waardering van de Enexis-deal in de begroting 2012 toestaat. 

• Maakte de best mogelijke inschatting van de grondafwaarderingen, maar wijst op de dynamiek 

van de grote stad in tijden van recessie. De accountant stipt dit ook aan op pagina 11 van zijn 

rapport. 

• Sluit toekomstige bijsturingen niet uit. De lastige voorspelbaarheid van de financiële 

huishouding door de recessie kan ook een reden zijn het weerstandsvermogen tot 100% aan te 

vullen. 
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• Trekt het zich aan dat het de raad blijkbaar onvoldoende duidelijk werd in januari dat voor 

Meerstad een extra buffer van 5 miljoen euro is afgesproken om eventueel tegenvallende 

verkoop van woningen op te vangen. De gemiddelde verkoop moet 250 per jaar zijn en in de 

eerste jaren 150. 

• Zal de stukken hierop naslaan en bezien of verbeteringen in communicatie nodig zijn. 

• Ziet geen aanleiding om de procedure rond rentederivaten te veranderen. Dit is goed geregeld in 

het Treasurystatuut. 

• Denkt dat Businesspost bij iederz misschien wel afgebouwd moet worden, aangezien in de 

postmarkt steeds meer met ZZP'ers zonder CAO wordt gewerkt. 

• Reageert schriftelijk op de vraag over wethouderspensioenen. 

• Ziet nu al positieve effecten van klantmanagers bij de dienst SOZAWE, al zijn de effecten lastig 

direct meetbaar. 

• Antwoordt dat de rioolrechten een gesloten financiering kennen. Uitgestelde activiteiten leiden 

tot uitgestelde bestedingen in 2012. Teruggave is daarom niet aan de orde. 

• Financiert de verruimde kwijtschelding afvalstoffenheffing incidenteel uit de reserve over een 

periode van drie jaar. De teleurstellende beslissing van het kabinet groepen met een beetje 

spaargeld uit te sluiten, zorgt voor iets meer ruimte in de reserve. 

• Vraagt zich af hoe doelmatig het is iedereen een paar euro terug te geven, terwijl er ook goede 

andere doeleinden zijn. 

• Komt volgende week met een brief over Meatfree Monday. 

• Antwoordt dat de motie ontschotting is uitgevoerd. Overgebleven middelen uit het beleid pc's 

voor minima zijn besteed aan het Jeugdsportfonds, Stichting Leergeld en het mentorenproject. 

• Legt uit dat de 450.000 euro middelen uit extra beleid betrof en dus niet onder de ontschotting 

viel. 

• Pleit ervoor zo veel mogelijk vast te houden aan een integrale afweging van middelen door het 

debat op inhoud te voeren en dan te kiezen waarvoor welke middelen te bestemmen. 

• Zegt zo snel mogelijk nadere informatie toe over de 1 miljoen euro onrechtmatige vergoedingen. 

• Komt schriftelijk terug op de vraag over de Balkenendenorm. 

• Lichtte de reserves en voorzieningen wat scherper door dan gebruikelijk en zegt toe dit bij de 

begroting 2013 nog scherper te doen. 

• Twijfelt of een openbaar subsidieregister prioriteit zou moeten hebben, maar is bereid in gesprek 

te gaan wanneer D66 duidelijk aangeeft waarom dit wenselijk zou zijn. 

• Stelt voor de raad een actueel pakket van informatie aan te bieden van wat er nodig is om het 

weerstandsvermogen aan te vullen en tekorten op de meerjarenbegroting aan te vullen, waarbij 

de effecten van het Lente-akkoord verwerkt zijn en verschillende mogelijkheden voorliggen. De 

raad kan dan eigen afwegingen maken en het Voorjaarsdebat kaderstellend voeren. 

• Wijst erop dat een breed scala van zaken valt onder de bestuurlijke strafbeschikking. Minder 

inkomsten door beter gedrag betekent ook dat er minder handhaving nodig is. 

• Voegt toe dat de begroting Stadstoezicht inzichtelijk en opvraagbaar is bij de directie. 

 
De voorzitter sluit de vergadering onder dankzegging om 22.10 uur. 


